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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  
  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utsåg vice ordförande 
Veronica Palm (S) att tillsammans med ordföranden Gustav 
Johansson (M) justera dagens protokoll. 
  
Justering sker tisdagen den 28 september 2021. 
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§ 2 
Fastställande av dagordning  
  
Dagordningen godkändes. 
 

Sida 6 (49)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 3 
Medborgarförslag - Ny hundrastgård, parken Hagdalen  
EÅV 2021/298 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag som har skickats in till förvaltningen föreslår 
att en hundrastgård anläggs i Hagsätra. 
  
Eftersom det idag saknas en hundrastgård i Hagsätra ställer sig 
förvaltningen positiv till att anlägga en ny hundrastgård i stadsdelen 
  
Förvaltningen bedömer att det finns lämpliga platser i Hagsätra, 
men en exakt plats behöver utredas vidare under hösten. Preliminärt 
bedömer förvaltningen att en ny hundrastgård kan vara färdig våren 
2022. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Särskilt uttalande 
Tobias Karlsson (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Förvaltningen bedömer att det finns lämpliga platser i Hagsätra, 
men en exakt plats behöver utredas vidare under hösten vilket 
Sverigedemokraterna ställer sig mycket positiva till. 
 
Sverigedemokraterna har tidigare belyst vikten av hundrastgårdar i 
våra stadsdelar, bland annat vid flytten av hundrastgården i 
Östberga. 
  
När man utformar en hundrastgårds bör hänsyn tas till de olika 
hundrasers storlek. Vi bedömer att en större yta måste tas fram som 
ligger central i Hagsätra. En ökning av hundägandet med ca 20 % 
har skett under pandemin vilket gör att det i hundtäta Hagsätra 
finns ett stort behov av en hundrastgård med en stor yta. 
Stockholms stad har idag ca 55 000 hundar. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/298-5 Tjänsteutlåtande - Medborgarförslag - ny 
hundrastgård i Hagsätra 
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 EÅV 2021/298-4 Medborgarförslag - Ny hundrastgård, 
parken Hagdalen, maskad 
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§ 4 
Medborgarförslag - Utrusta Dalenparken med 
utomhusgym och offentlig toalett  
EÅV 2021/308 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Medborgarförslaget föreslår att ett utomhusgym anläggs i 
Dalenparken, för att förbättra parkens kvalitéer för föräldrar som är 
där med sina barn. 
 
Dessutom konstaterar medborgarförslaget att det saknas en offentlig 
toalett i parken och förslår därför att en flyttbar toalett placeras ut. 
 
Förvaltningen lyfter att det redan pågår olika diskussioner om 
parkens utveckling med boende och föreningar. Det är därför svårt 
för förvaltningen att uttala sig om vad som är möjligt att göra på 
platsen, men förslaget kommer att beaktas tillsammans med övriga 
förslag i den större diskussionen om platsens utveckling. 
 
Förvaltningen håller med om att det borde finnas tillgång till en 
offentlig toalett vid parker med högt besökstryck. Eftersom det är 
flera parker inom stadsdelsområdet som saknar offentlig toalett 
kommer förvaltningen att under hösten sätta samman en 
prioriteringslista över parker där flyttbara toaletter kan placeras ut. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Särskilt uttalande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrink (L), Ola Gabrielson 
(MP) och Elisabet Abelson (C) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
  
Tillgång till offentliga toaletter för Enskede-Årsta-Vantörs 
medborgare är självklart eftersträvansvärt där de har en funktion 
att fylla. Vid prioritering av var flyttbara toaletter ska placeras ut 
bör nyttjandet av parken vara en av grunderna som utgör 
prioritering, Exempelvis är behovet mindre vid parker som 
mestadels används av boende i närområdet som självklart hellre 
går en promenad hem än att använda publika flyttbara toaletter. 
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I prioriteringen bör också risken för vandalism av toaletterna 
beaktas. Flyttbara toaletter är just flyttbara- och kan vältas och 
användas för annat bus. Där toaletter placeras ska de ses som ett 
lyft för miljön och inte som något som förfular, skräpar ned eller 
minskar tryggheten i området. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/308-4 Tjänsteutlåtande - Medborgarförslag om 
att utrusta Dalenparken med utegym och offentlig toalett 

 EÅV 2021/308-3 Medborgarförslag - Utrusta Dalenparken 
med utegym, maskad 
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§ 5 
Medborgarförslag - Anlägga boulebana, Östbergahöjden  
EÅV 2021/380 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Bostadsrättsföreningen Årstafältet har skickat in ett 
medborgarförslag där de föreslår att förvaltningen anlägger en 
boulebana i anslutning till skateboardytan vid entrén till 
Östbergahöjden. 
  
Parkytan som medborgarförslaget avser kommer att bebyggas inom 
ramen för stadsbyggnadsprojektet Årstafältet, och förvaltningen 
anser därför inte att det är lämpligt att anlägga något mer på platsen. 
  
För boende i Östberga som vill spela boule hänvisar förvaltningen 
till befintliga bouleplaner i stadsdelen. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/380-4 Tjänsteutlåtande - Medborgarförslag- 
Boulebana i Östberga 

 EÅV 2021/380-3 Medborgarförslag - Anlägga boulebana, 
Östbergahöjden, maskad 
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§ 6 
Medborgarförslag - Sanitära insatser i Snösätra  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2021/399 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Medborgarförslaget lyfter att det idag saknas offentliga toaletter och 
tillgång till vatten i Snösätra industriområde. 
  
Författaren av medborgarförslaget har förståelse för att det 
pågående utvecklingsarbetet för Snösätra kan innebära att 
permanenta lösningar inte går att få till i dagsläget, men föreslår att 
förvaltningen placerar ut portabla toaletter, med tillgång till vatten, 
som en kortsiktig lösning. 
  
Förvaltningen bekräftar att frågan om permanenta offentliga 
toaletter hanteras inom det pågående projektet att etablera en 
kulturplats i Snösätra. 
  
Rörande förslaget om portabla toaletter meddelar förvaltningen att 
det finns behov av dessa på flera platser inom stadsdelsområdet. 
Under hösten kommer förvaltningen arbeta fram en 
prioriteringsordning för var portabla toaletter ska placeras, och 
besked om det är aktuellt för Snösätra industriområde kan ges när 
den är färdig. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 

Yrkande 
Tobias Karlsson (SD) yrkade 

1. att nämnden avslår förvaltningens förslag till beslut samt 
2. att därutöver anföra 

  
Förvaltningen bekräftar att frågan om permanenta offentliga 
toaletter hanteras inom det pågående projektet att etablera en 
kulturplats i Snösätra. 
 
Vi noterar dock att förvaltningen i höstens arbete med att ta fram 
prioriteringsordning för var portabla toaletter skall placeras, ej 
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kommer att prioritera portabla toaletter eller rinnande vatten för 
allmänheten i Snösätra upplageområde. 
 
För att området skall kunna bearbetas av de olika inblandade 
nämnder, myndigheter och entreprenörer är vi bekymrade över att 
portabla toaletter lätt kan missbrukas och att skadegörelse kan 
komma att ske av dessa. 
  
Vi anser att det under rådande omständigheter i Snösätra 
upplageområde med bland annat illegalt övertagande av ytor, 
dumpning av sopor, vandalisering mm ej är lämpligt att tillföra 
området offentliga portabla toaletter och tillgång till vatten. 
  

Yrkande 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet 
med förvaltningens förslag. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Tobias Karlssons (SD) 
yrkande mot sitt eget yrkande och fann att nämnden beslutar i 
enlighet med hans eget förslag. 
  

Reservation 
Tobias Karlsson (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  

Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi tackar för förvaltningens svar på medborgarförslaget om behov 
av offentliga toaletter och tillgång till rent dricksvatten i Snösätra 
industriområde.  
  
Då medborgarförslaget inkom 17 maj 2021 så hoppas vi att 
prioriteringsordningen påskyndas, så att utplacering kan ske innan 
kylan och vintern försvårar arbetet.  
  
Det är glädjande att förvaltningen har kommit igång med 
dialogmöten om kulturplats Snösätra, den första var 22 september, 
nästa blir 30 september och den tredje, 6 oktober. Samtliga i 
Snösätra gränd.  
  
Den samlade oppositionen i V, S och Fi anser att dialogmöten om 
denna unika kulturplats i högsta grad även angår intresserade 
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medborgare i hela Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsområde. Vi har 
bara sett inbjudan till dessa dialogmöten i Facebook-gruppen 
”Rågsved – Anslagstavlan” och vet att så många fler än bara 
rågsvedsbor värdesätter denna viktiga kulturplats i Snösätra. Det 
engagemang som aktiva i Kulturkvartér Snösätra drivs av, de 
visioner de har för att utveckla verksamheten måste ges de bästa 
förutsättningarna för att inte släcka deras vilja att bidra till en 
levande kultur för hela Enskede-Årsta-Vantör!  
  
Om förvaltningen utökar inbjudan till att även omfatta hela 
Enskede-Årsta-Vantör så ges större möjligheter att visionerna 
också ska kunna realiseras. Vi känner stor tillförsikt i det påbörjade 
projektarbetet och förutsätter att projektet fortgår med nära 
kontakter med de berörda föreningarna. Vi ser också ett stort behov 
för egen del av återkommande och lika informativa lägesrapporter 
som den (Lägesrapport nr 1) stadsdelsnämndens ledamöter fått i 
augusti.  
  

Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och 
vänsterpartiets gemensamma särskilda uttalande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/399-6 Tjänsteutlåtande - Medborgarförslag - 
Önskemål om offentliga toaletter och tillgång till 
dricksvatten i Snösätra industriområde 

 EÅV 2021/399-4 Medborgarförslag - Sanitära insatser med 
faciliteter i Snösätra industriområde, maskad 
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§ 7 
Medborgarförslag – Ny utformning av Högdalens bollplan  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2021/589 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En grupp föräldrar som bor i Högdalen har skrivit ett 
medborgarförslag där de föreslår olika åtgärder för att förbättra 
Högdalens bollplan. Bland annat föreslår de att halva ytan används 
för en mindre konstgräsplan och andra halvan kompletteras med 
bland annat en scen och odlingslådor. 
 
Idrottsförvaltningen planerar att under sommaren 2022 påbörja 
arbeten med att anlägga en 11- manna konstgräsplan, en 
multisportyta och toalettbyggnad på platsen. De har tagit del av 
medborgarförslaget, men eftersom projektet är i ett relativt sent 
skede kan det vara svårt att få till ändringar eller kompletteringar 
nu. 
 
Förvaltningen ansvarar för parkytor i anslutning till Högdalens 
bollplan, och kommer utreda om åtgärder från medborgarförslaget 
kan utföras där. En scen eller amfiteater bedömer förvaltningen det 
saknas plats för, medan stadsodling går att ordna om det finns 
boende som vill driva en sådan med stöd från förvaltningen. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/589-4 Tjänsteutlåtande - Medborgarförslag om 
Högdalens bollplan 

 EÅV 2021/589-3 Medborgarförslag - Ny utformning av 
Högdalens bollplan, maskad 
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§ 8 
Skrivelse om förskoleavgifter som går till inkasso  
Svar på skrivelse från (S), (V) och (Fi) 
EÅV 2021/421 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Veronica Palm (S), Hassan Jama (V) och Lisa Palm (Fi) inkom den 
27 maj 2021 med ”Skrivelse om förskoleavgifter som går till 
inkasso”. 
 
I skrivelsen ställs följande frågor: 
 
Hur många av det totala antalet förskoleavgifter går vidare till 
inkasso? Och hur många barn och barnfamiljer berörs? 
 
Vilka rutiner finns för att säkerställa att så få avgifter som möjligt 
går vidare till inkasso i syfte att minska negativa konsekvenser för 
barn i berörda hushåll? 
 
Förskoleavgifter hanteras av serviceförvaltningen. Enligt uppgifter 
från dem har, under perioden 1 januari till 30 april 2021, 235 
fakturor gått till inkasso för förskoleavgifter inom Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsområde. Förvaltningen råder inte över de rutiner 
som finns gällande avgifter som skickas till inkasso. Avdelning 
förskola får information, från serviceförvaltningen, om vilka 
fakturor som har gått till inkasso. Förvaltningen har rutiner som, 
bland annat, innebär att köhandläggare tar kontakt med 
vårdnadshavare för att informera om möjligheten att lägga upp en 
betalningsplan samt att ta kontakt med försörjningsstöd. 
 

Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi tackar förvaltningen för en grundlig redogörelse i frågan om 
förskoleavgifter som går till inkasso. Att 238 fakturor har gått till 
inkasso kan låta som en liten andel förhållande till de över 12 000 
fakturor som har skickats ut till vårdnadshavare. Men varje barn 
som riskerar att förlora sin förskoleplats är en för mycket. Totalt 
var det 54 unika mottagare fortfarande inte betalat under första 
kvartalet, vilket betyder att många barn riskerar att förlora sin 
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möjlighet till pedagogisk utveckling.  Det är oroväckande att barn 
hamnar utanför förskolan på grund av föräldrarnas 
betalningsförmåga eller att man undviker att betala. Det är bra att 
frågan om utebliven betalning av avgiften hanteras genom 
orosanmälan från förskolan och att försörjningsstöd möter upp för 
att möjliggöra för att barn inte förlorar den viktiga start i livet som 
förskolan innebär.  
  

Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och 
vänsterpartiets gemensamma särskilda uttalande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/421-2 Tjänsteutlåtande - Svar på skrivelse om 
förskoleavgifter som går till inkasso 

 EÅV 2021/421-1 Skrivelse om förskoleavgifter som går till 
inkasso 
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§ 9 
Skrivelse om att inrätta ett barn- och ungdomsråd  
EÅV 2021/420 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelse. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Veronica Palm (S) m.fl. har skickat in en skrivelse om att ta fram en 
plan för att inrätta ett ungdomsråd i stadsdelsområdet. 
  
Förvaltningen planerar att ta fram metoder och alternativ för att 
etablera hållbara kommunikationsvägar med barn och unga. 
Ungdomsråd är ett av alternativen som ska utredas. 
  
Förvaltningen föreslår därför att avvakta det arbete som pågår kring 
dialog och inflytande för unga innan formen för ungas inkludering 
bestäms. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/420-2 Tjänsteutlåtande - Skrivelse om att inrätta 
ett barn- och ungdomsråd 

 EÅV 2021/420-1 Skrivelse om att inrätta ett barn- och 
ungdomsråd 

 

Sida 18 (49)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 10 
Skrivelse om våld i nära relationer  
Svar på skrivelse från (V) 
EÅV 2021/422 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen har svarat på en skrivelse om stadsdelens 
arbete med våld i nära relation. Skrivelsen till förvaltningen kom 
från Hassan Jama m.fl. (V). 
 
Förvaltningen har redovisat det arbete som görs inom 
verksamheterna rörande våld i nära relation utifrån de frågor som 
inkommit och bedömer att mycket gott arbete bedrivs och att 
pandemin inte har medfört några stora skillnader för vare sig 
brukare eller socialsekreterare. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/422-2 Tjänsteutlåtande - Svar på skrivelse om 
våld i nära relation 

 EÅV 2021/422-1 Skrivelse om våld i nära relationer 
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§ 11 
Tertialrapport 2 år 2021 för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd  
EÅV 2021/555 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

tertialrapport 2 inklusive bilagor och överlämnar ärendet till 
kommunstyrelsen. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd begär 
budgetjustering med 3,0 mnkr för ökade kapitalkostnader 
inom stadsmiljöområdet avseende räntor och avskrivningar. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd begär 
budgetjustering med 0,82 mnkr för lokaländamål. 

4. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd begär 
budgetjustering med 1,4 mnkr för arbete med utsatta EU-
medborgare. 

5. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd begär 
budgetjustering med 0,9 mnkr för kommunalt bostadsbidrag 
för personer med funktionsnedsättning. 

6. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 
omslutningsförändringar om 24,9 mnkr. 

7. Beloppsgräns för periodiseringar (interimsbokföring) 
fastställs till ett belopp om 20 000 kr eller högre. 

8. Paragrafen justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Tertialrapport 2 följer upp de mål och indikatorer som 
kommunfullmäktige fastställt i stadens budget 2021. I 
tertialrapporten redovisas resultat och analyser av nämndens arbete 
under perioden januari – augusti 2021. 
 
Förvaltningen bedömer att nämnden bidrar till att 
kommunfullmäktiges tre inriktningsmål kommer att uppfyllas helt 
under året utifrån att nio av tolv mål för verksamhetsområdena 
bedöms uppnås helt och tre delvis. Fjorton av nämndmålen bedöms 
uppnås helt och två delvis. Verksamheten har under perioden 
fortsatt påverkats av pågående pandemi, vilket redovisas i 
rapporten. 
 

Yrkande 
Tobias Karlsson (SD) yrkade 

1. att nämnden godkänner förvaltningens förslag till beslut 
samt 

2. att därutöver anföra 
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Inledning 
Tertialrapport 2 har inkommit till stadsdelsnämnden som ger en 
överblick kring förvaltningens arbete i relation till 
kommunfullmäktiges inriktningsmål.  
  
Sverigedemokraterna ser positivt på att ett flertal inriktningsmål ser 
ut att uppfyllas under verksamhetsåret, samt att många 
verksamheter håller hög kvalitet Detta till trots kan det konstateras 
att en rad för stockholmarna viktiga frågor försummats genom de 
inriktningsmål som satts upp av kommunfullmäktige, samt hur de 
följs upp.  
  
I en situation där den allmänna samhällsdebatten präglas av 
reportage om grov kriminalitet och en betydande andel av 
befolkning känner sig otrygga på kvällar och i offentliga miljöer 
anser vi att inriktningsmålen är otillräckliga, och att mer behövs 
göras. Trots att brottsbekämpning är en i stor utsträckning nationell 
fråga finns det otaliga trygghetsfrämjande förslag, som 
Sverigedemokraterna tidigare presenterat, som kan spela en 
avgörande roll. 
  
Utvecklingen av Stockholms infrastruktur har sedan länge 
prioriterat vissa samhällsgrupper framför andra, och därigenom 
banat väg för en ordning där de som är beroende av bil 
bortprioriteras till förmån för andra grupper. Det är 
Sverigedemokraternas bestämda uppfattning att transportslag inte 
ska vara avgörande när det gäller rätten till god framkomlighet och 
möjlighet att få vardagen att gå ihop. Dieselförbud, vidare 
uppskjutning av östralänken och utbyggnad av cykelbanor på 
bekostnad av bilväg är bara ett fåtal exempel på hur möjligheterna 
till framkomlighet försämras i Stockholm. 
  
Inriktningsmålet att Stockholm byggs attraktivt är även det 
kontroversiellt. Tillbyggnaden av Liljevalchs och de starka 
protesterna, som i sig bara är toppen på ett isberg, pekar tydligt på 
diskrepansen mellan folkviljan och de styrande i frågan om hur 
Stockholm utvecklas. Även här har Sverigedemokraterna länge 
understrukit behovet av en mer folkförankrad inriktning där även 
medborgarnas uppfattning av skönhet tas i beaktande.  
  
Den presenterade tertialrapporten visar på hur förvaltningens 
arbete i många avseenden går i en positiv riktning, medan det i 
många avgörande fall går mot fel håll på grund av feltänkta 
inriktningsmål uppsatta av stadshusmajoriteten. 
Sverigedemokraterna kommer även fortsatt att arbeta för ett 
tryggare och mer demokratiskt Stockholm. 
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Punkt 1.1 (…människor är självförsörjande och vägen till arbete 
och svenskkunskaper är kort) Enligt Entreprenörskapsforums 
rapport (2020) är arbetslösheten 15,4% bland utrikes födda, vilket 
är nästan 4 gånger högre än för inrikes födda. Särskilt 
problematiskt är det för individer med härkomst i Afrika respektive 
Mellanöstern, där endast 37% är självförsörjande. Eftersom detta 
är ett omfattande problem anser vi att förvaltningen förminskar 
detta genom att i princip endast ange att nyanlända får samhälls- 
och bostadsvägledning, vilket inte säger speciellt mycket om deras 
förutsättningar för att bli självförsörjande. Det hade varit önskvärt 
att ta del av utförlig statistik över hur många invånare som inte 
försörjer sig själva i vår stadsdel, och hur många av dessa som inte 
har gjort det under en längre tid. Att 70% av de som får 
försörjningsstöd får det under lång tid är bekymmersamt. Vi anser 
dock att det är ett bra initiativ att söka upp gymnasieungdomar vars 
föräldrar haft försörjningsstöd under lång tid. Det är viktigt att 
bidragsberoende inte går i arv. Det är också viktigt att svenska för 
invandrare (SFI) ges på öppna förskolor, även om en utvärdering 
av hur många som i slutändan lär sig tillräckligt bra svenska så att 
de integreras i Sverige och får ett eget arbete.  
  
Punkt 1.2. (Stockholm är en trygg, säker och välskött stad att bo 
och vistas i.) Med 90 skjutningar, 19 dödade och 30 skadade i 
Stockholms län hitintills under 2021 anser vi att det är orimligt att 
påstå at Stockholms är tryggt och säkert. I vår stadsdel har vi haft 
två skjutningar, i Bandhagen och i Rågsved, som resulterade i två 
skadade.  
  
Den senaste trygghetsmätningen som är gjord i Stockholms stads 
regi visar på oförändrade siffror för stadsdelen. Vidare visar 
Stockholmsenkäten på oförändrad kriminell aktivitet bland unga 
och en något högre förekomst av hot och våld bland unga pojkar. 
Att mängden hot och våld bland unga har minskat på längre sikt är 
positivt, och ligger i linje med de flesta andra europeiska länder. 
Antalet anmälda sexualbrott har dock ökat. Av unga flickor är det 
30% som känner sig otrygga av att gå ut på kvällen i Stockholm. 
Sammantaget ser vi ingen en entydig bild på att Stockholm upplevs 
som tryggt och säkert.  
  
Vi menar att det är otillräckligt av förvaltningen att grunda sin 
bedömning ”uppfylls helt” genom att i huvudsak referera till att 
”aktiviteterna har påbörjats eller beräknas genomföras under 
året”. Vi delar förvaltningens och majoritetens inställning att en 
aktivitet som Platssamverkan Rågsved är ett bra initiativ. Här är vi 
Sverigedemokrater också aktiva genom att Inge Philström (SD) är 
engagerad i projektet. Däremot anser vi att det i första hand är den 
nuvarande situationen vad gäller trygghet och säkerhet som borde 
vara avgörande för förvaltningens bedömning av läget.  
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Punkt 1.3. (I Stockholm når barn sin fulla potential då Stockholms 
skolor och förskolor är de bästa i Sverige.) Vi delar målsättningen 
och gläds över att flera skolor i Stockholm håller hög kvalitet. I vår 
stadsdel utmärker sig både Kunskapsskolan Enskede, Enskede 
Skola och Sturebyskolan med goda studieresultat (260 - 272 
meritpoäng i snitt för eleverna i avgångsklasserna på dessa skolor). 
  
Punkt 1.4. (I Stockholm får människor i behov av stödinsatser i tid 
präglade av hög kvalitet, evidens och rättssäkerhet) 
Sverigedemokraterna ser positivt på den struktur och kompetens 
som förvaltningen innehar för att utföra sitt arbete för invånare som 
är i behov av insatser. Vi noterar att stadsdelen har en oförändrad 
hög nivå av orosanmälningar om 2709 stycken. Det är viktigt att 
barn som far illa får det stöd de behöver, men framförallt att 
dagens ”unga på glid” inte blir morgondagens kriminella 
gängmedlemmar. Projektet LOSAM för att nå fler ungdomar i 
åldern 10 - 15 år i risk för kriminalitet är vi positivt till och ser 
fram emot redovisning av framtida resultat.  
  
Punkt 1.5. (I Stockholm har äldre en tillvaro som präglas av hög 
kvalitet, trygghet och självbestämmande) Vi har stort förtroende för 
förvaltningens ledning för verksamhetsområdet äldreomsorg. 
Initiativet med en lunchkompis för äldre har blivit uppmärksammat 
i media, och det är positivt att vår stadsdel också har en 
motsvarande satsning för att motverka social isolering.  
  

Yrkande 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet 
med förvaltningens förslag. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Tobias Karlssons (SD) 
yrkande mot sitt eget yrkande och fann att nämnden beslutar i 
enlighet med hans eget förslag. 
  

Reservation 
Tobias Karlsson (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  

Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi i Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Feministiskt initiativ 
har en annan inriktning i politiken, bortom den grönblå 
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majoritetens skattesänkningar och nedskärningspolitik. Något som 
pandemin har visat oss alla är behovet och vikten av en stark och 
hållbar offentlig sektor. Det är det offentliga som ser till att det 
finns allt från förstärkningsteam inom hemtjänsten som även kan ta 
hand om smittade brukare från de privata utförarna till förskola 
under sommaren för all den personal inom vården som kanske inte 
kunnat ta ut sin semester. Och det är det offentliga som hållit uppe 
många privata företag för att säkerställa att pandemin inte får än 
större ekonomiska konsekvenser. 
  
Coronapandemin satt fokus på välfärden, på de allra mest utsatta 
och på våldet. När samhället väl nu börjar öppna upp har vi en stor 
skuld till de som slitit inom vården och omsorgen, våra äldre och 
stadsdelens barn och unga.  
  
Det är glädjande att läsa hur stadsdelens olika verksamheter under 
året anpassat sitt uppdrag för att minska smittspridning, men ändå 
finnas närvarande på nya sätt inom exempelvis fritidsverksamheten 
i Rågsved och Hagsätra och inom äldreomsorgen. Hur medarbetare 
hur har gjort sitt yttersta i den situation världen har befunnit sig i.  
  
I målen om antalet sommarjobb och kolloplatser lever stadsdelen 
upp de förväntade resultaten. Det är självklart glädjande att nära 
1400 barn och unga i vår stadsdel sökt till kolloverksamheten. Det 
är däremot beklagligt att 527 barn inte fick plats i 
kolloverksamheten. När vi vet hur påtaglig pandemins konsekvenser 
varit för många barn och unga, är det viktigt att vi gör vårt yttersta 
för att sommaren och fritiden ska bli meningsfull. Det finns för få 
kolloplatser generellt i staden, och är något som centralt behöver 
åtgärdas.  
  

Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och 
vänsterpartiets gemensamma särskilda uttalande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/555-2 Tjänsteutlåtande - Tertialrapport 2 år 2021 
för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 EÅV 2021/555-3 1. Tertialrapport 2 år 2021 för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 EÅV 2021/555-3.1 1.1 Sdn14 
 EÅV 2021/555-3.2 1.2. El-lådcyklar Uppföljning 

klimatinvesteringsprojekt (1) 
 EÅV 2021/555-3.3 1.3. Växtbäddar med biokol Uppföljning 

klimatinvesteringsprojekt (1) 
 EÅV 2021/555-3.4 1.4. Ekonomisk uppföljning 
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 EÅV 2021/555-4 2. Återkoppling uppdrag 
verksamhetsplanen 2021 

 EÅV 2021/555-5 3. Verksamhetsuppföljningar 2021 
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§ 12 
Remiss av Motion om att upprätta en central park- och 
naturvårdsförvaltning  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/439. 
EÅV 2021/265 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En motion har inkommit från Sverigedemokraterna som föreslår att 
Trafikkontoret ska få i uppdrag att utreda möjligheterna att upprätta 
en central parkförvaltning. 
 
Förvaltningen anser att dagens ansvarsfördelning, där 
stadsdelsförvaltningarna i huvudsak ansvarar för drift, underhåll och 
investeringar för park- och grönområden fungerar bra. Det finns en 
risk att lokalkännedom och detaljkunskaper går förlorade om en 
central parkförvaltning skulle införas. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Tobias Karlsson (SD) yrkade 

1. att nämnden tillstyrker motionen i sin helhet samt 
2. att därutöver anföra 

  
Det är positivt att vår motion om att upprätta en central park- och 
naturvårdsförvaltning, med en sammanhållen struktur, ledning, 
personal och kompetens – för att säkerställa en god skötsel och 
förvaltning av stadens parker och naturområden - har beretts av 
exploateringskontorets förvaltningsledning i samråd med 
administrativa avdelningen, stadsbyggnadskontoret, trafikkontoret 
och miljöförvaltningen. En genomarbetad analys och utvärdering 
av ett förslag till förändrad organisation krävs innan en sådan 
eventuellt beslutas om och därefter genomförs. 
  
Tyvärr saknas det i yttrande en analys av styrkor och svagheter i 
nuvarande organisation (utifrån kriterier som exempelvis tydlighet, 
övergripande ansvarigheter, effektivitet, kompetens, samordning, 
budgetfrågor och möjlighet till politisk och medborgerlig insyn). 
Det saknas även en jämförande första bedömning av styrkor och 
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svagheter i nuvarande organisation sedd i jämförelse med hur en 
annan och mer samlad organisation skulle kunna se ut och fungera. 
  
Förslaget till en samlad park- och naturvårdsförvaltning förefaller 
inte utvärderad av exploateringskontorets förvaltningsavdelning. 
Ingenstans i yttrandet finns en jämförande värdering av nuvarande 
decentraliserade och komplexa struktur gentemot en tänkt mer 
sammanhållen struktur. Förvaltningen har inte tagit fram exempel 
på och därefter diskuterat hur dessa frågor hanteras 
organisationsmässigt i andra kommuner. Inte heller har 
förvaltningen gjort en historisk genomgång av hur dessa frågor 
hanterats i Stockholm under tidigare perioder. 
  
Kontoret skriver att staden har inrättat en ny strategisk 
samordningsgrupp för att stödja genomfo¨rande och öka lärandet 
och omvärldsbevakning inom stadens organisation. Det att denna 
grupp är stor och med många aktörer från olika förvaltingar: 
1) trafikkontoret 
2) exploateringskontoret, 
3) miljöförvaltningen 
4) stadsbyggnadskontoret 
5) stadsdelsfo¨rvaltningarna.  
  
Bildandet av denna nya samordningsgrupp kan ses som en 
indikation på att arbetet med planering, genomfo¨rande och 
förvaltning av stadens parker och naturområden i hittillsvarande 
organisation inte fullt ut fungerar tillfredsställande. Det framgår 
dock ej av kontorets redovisning hur denna grupp avses arbeta. 
  
En organisations struktur och ledning kan sägas avspegla hur 
viktiga olika frågor anses vara. Tillsättande av en ”Stockholms 
stadsträdgårdsmästare” med en samlad förvaltning och budget, 
ansvarigheter och personal, skulle tydligt kommunicera att staden 
tar de gröna frågorna på stort allvar. Både i nyprojektering och i 
förvaltning skulle själva existensen av en stadsträdgårdsmästare ge 
de gröna frågorna större tyngd. Även i offentlig diskussion och i 
media skulle en stadsträdgårdsmästare med tydliga befogenheter 
och budgetansvar kunna utgöra en viktig företrädare när dessa 
frågor diskuteras och när avvägningar behöver ske mellan olika 
satsningar. 
  

Yrkande 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet 
med förvaltningens förslag. 
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Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Tobias Karlssons (SD) 
yrkande mot sitt eget yrkande och fann att nämnden beslutar i 
enlighet med hans eget förslag. 
  

Reservation 
Tobias Karlsson (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/265-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Motion av 
Peter Wallmark (SD) om att upprätta en central park- och 
naturvårdsförvaltning 

 EÅV 2021/265-1.1 Remissunderlag - Motion om att upprätta 
en central park- och naturvårdsförvaltning 
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§ 13 
Remiss av Motion om elektrifiering av hemtjänsten  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/306 
EÅV 2021/278 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar till kommunstyrelsens remiss Motion om 
elektrifiering av hemtjänsten. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vänsterpartiet har i en motion föreslagit skärpta krav på de fordon 
som används av privata hemtjänstutförare, för att stadens mål om en 
fossilfri organisation fram till år 2030. 
  
Äldrenämnden har i juni beslutat om ett förslag till nytt 
förfrågningsunderlag för privata hemtjänstutförare. Förvaltningen 
menar att kraven på de fordon som används borde anpassas efter 
regeringens senaste beslutade definition av miljöbil. 
  
Förslaget till förfrågningsunderlag ska beslutas av 
kommunfullmäktige. Med de skärpta kraven menar förvaltningen 
att de krav som ställs i motionen från (V) till stor del kommer att 
tillgodoses med det nya förfrågningsunderlaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/278-2 Tjänsteutlåtande Remiss av Motion om 
elektrifiering av hemtjänsten 

 EÅV 2021/278-1.1 Remissunderlag - Motion om 
elektrifiering av hemtjänsten 
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§ 14 
Remiss av Motion om att utöka antalet båtplatser i 
Stockholm  
EÅV 2021/576 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Motionen förslår att staden ska verka för att utöka antal båtplatser, 
dels genom att expandera befintliga båthamnar, samt genom att 
anlägga nya. 
  
Förvaltningen anser inte att det är aktuellt att genomföra något av 
det som motionen föreslår, eftersom det redan finns ett relativt högt 
antal båtplatser utmed Årstaviken samt att båtplatser i anslutning till 
Årstaskogens naturreservat kan ha negativ påverkan på växter och 
djur. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Tobias Karlsson (SD) yrkade 

1. att nämnden tillstyrker motionen i sin helhet samt 
2. att därutöver anföra 

  
En motion från Sverigedemokraterna har inkommit till 
stadsdelsnämnden syftande till att utöka antalet båtplatser i 
Stockholm, och därmed underlätta båtägandet. 
  
Sverigedemokraterna vill att båtägandet ska underlättas för 
stockholmarna och vara en av många faktorer som gör staden till 
en attraktiv plats bo i. Att åka båt är för många stockholmare en 
omistlig del av sommar och semester – stadens tillgång till vatten 
och närhet till skärgården gör Stockholm attraktivt. Trots en tydlig 
efterfrågan av båtplatser är dagens arbete för att tillmötesgå denna 
långt ifrån tillräcklig. Genom att utöka antalet båtplatser, anlägga 
nya båtklubbar och i större utsträckning inkludera båtplatser vid 
planerande av nya stadsdelar kan ett båtvänligare Stockholm 
skapas. 
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Yrkande 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet 
med förvaltningens förslag. 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Tobias Karlssons (SD) 
yrkande mot sitt eget yrkande och fann att nämnden beslutar i 
enlighet med hans eget förslag. 
  

Reservation 
Tobias Karlsson (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/576-3 Tjänsteutlåtande - Remiss av Motion av 
Peter Wallmark (SD) om att utöka antalet båtplatser i 
Stockholm 

 EÅV 2021/576-1.3 Remissunderlag - Motion om att utöka 
antalet båtplatser i Stockholm 
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§ 15 
Remiss av Stockholms stads strategi för nattklubbar och 
livescener  
EÅV 2021/447 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat förslag till Stockholms stads 
strategi för nattklubbar och livescener till flertalet instanser. 
Remissen inkom till Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd den 3 
juni 2021 och yttrande ska ha inkommit till kommunstyrelsen senast 
den 14 oktober 2021. 
  
Strategin syftar till att visa på betydelsen av starka nattklubbar och 
livescener. Strategins målgrupp är stadens berörda förvaltningar och 
bolag för att dessa i sin tur ska kunna underlätta för fastighetsägare, 
nattklubbs- och kulturarrangörer. 
  
Tre övergripande fokusområden har identifierats där Stockholms 
stad särskilt behöver stärka sitt arbete för att bli mer nattklubbs – 
och livescensvänlig. Fokusområdena är: 

1. Tydliga, samordnade och proaktiva tillstånds- och 
tillsynsprocesser 

2. Nattklubbs- och livescensverksamhet möjliggörs i stadens 
egna lokaler och på stadens egen mark 

3. Effektiva kontaktvägar 
  
Förvaltningen är positiv till en strategi för nattklubbar och 
livescener och uppfattar strategin som ett sätt att skapa en aktiv och 
eftertraktad stad. 
  
Förvaltningen ser möjligheter att förtydliga flertalet delar i 
strategin. Vidare ser förvaltningen ett behov av att implementera 
strategin tillsammans med andra styrdokument och riktlinjer inom 
staden för att skapa en tydligare och mer samordnad process. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/447-3 Tjänsteutlåtande - Remiss av Stockholms 
stads strategi för nattklubbar och livescener 

 EÅV 2021/447-1 Remissbrev - Följebrev - Stockholms stads 
strategi för nattklubbar och livescener (1/4) 

 EÅV 2021/447-2 Komplettering - remiss- Stockholms stads 
strategi för nattklubbar och livescener 

Sida 32 (49)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

 EÅV 2021/447-1.1 Remissunderlag - Framställan - 
Stockholms stads strategi för nattklubbar och livescener 

 EÅV 2021/447-1.2 Remissunderlag - Tjänsteutlåtande - 
Stockholms stads strategi för nattklubbar och livescener 

 EÅV 2021/447-1.3 Remissunderlag - Rapport - Stockholms 
stads strategi för nattklubbar och livescener - Maj 2021 
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§ 16 
Remiss av Mer relevant än någonsin. Biblioteksplan för 
Stockholms stad 2022-2025  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/850 
EÅV 2021/562 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Biblioteksplanen beskriver hur biblioteken kan bidra till att staden 
är ledande i att leva upp till barnrätt och mänskliga rättigheter, där 
mångfald, innovationer, nytänkande och tillgänglighet är ledord. 
Prioriterade målgrupper är personer med funktionsnedsättning, 
nationella minoriteter, personer med annat modersmål än svenska 
samt barn och ungdomar. I biblioteksplanen beskrivs fem 
strategiska förflyttningar för biblioteken de närmaste åren. 
 
Förvaltningen är i huvudsak positiv till förslaget till ny 
biblioteksplan, men i vissa avseenden anser förvaltningen att planen 
skulle kunna utvecklas. Även om gruppen äldre inte nämns i 
bibliotekslagen, anser förvaltningen att den gruppen kan finnas med 
bland prioriterade målgrupper i stadens biblioteksplan. 
Jämställdhetsperspektivet skulle kunna uttryckas på ett tydligare 
sätt och det behöver framgå mer konkret vad som ska göras för att 
tillgängliga bibliotek ska kunna erbjudas alla. 
 

Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi stöder det mesta i biblioteksplaneremissen men vill för egen del 
framföra. 
  
Vi önskar mer fokus på barn och ungdomars läsande och speciellt 
utvecklande av ett eget läsande utifrån eget intresse. Vi önskar en 
mer offensiv satsning. Enskede Årsta Vantör har områden där barn 
och ungdomar har både speciella och även samma behov som 
andra barn och ungdomar.  Biblioteksplanen ägnar för lite 
uppmärksamhet åt bibliotekets uppdrag att främja barn och 
ungdomars språkutveckling och att stimulera till läsning.  
  
Barn som har anknytning till andra språk än svenska får inte 
utelämnas. Språkutvecklande arbetssätt finns i förskolan med 
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särskilt ansvariga pedagoger som driver arbete kring läsning, 
litteratur och berättande finns. Samarbete och utvecklande av det i 
förskolan språkutvecklande arbetet är mycket viktigt. Högläsning, 
berättande och samtal är betydelsefulla instrument. Biblioteket har 
en egen roll och en fortbildande roll gentemot förskolan. 
  
Biblioteket har en stor betydelse för en framtida positiv utveckling 
av civilsamhället. Systematiska uppsökande verksamheter i 
förskolan och i skolan för att ge barn ett eget läsintresse är viktigt. 
Folkbibliotek och skolbibliotek har olika roller. Det måste finnas 
tillräckliga resurser till barn och ungdomar som har lässvårigheter. 
Skolbiblioteken försöker öka elevers läsintresse klassvis, men 
folkbiblioteken bör skapa det egna läsintresset. Dessutom vårdas 
språket och kränkande ord eller skämt om olika etnisk tillhörighet 
eller kön motverkas. 
  
Barnens behov av ett eget individuellt läsande i områden med 
trångboddhet saknas i planen. Här behövs åtgärder som högläsning 
på svenska i grupp eller med någon speciell stödperson på någon 
offentlig mötesplats. Svenska är huvudspråket, men det bör också 
finnas tillgång till relevanta barn- och ungdomsböcker på andra 
språk som speglar en mångfald. Det är viktigt att barn i områden 
där bibliotek saknas också får dessa viktiga resurser. Annars finns 
det stor risk att segregation och utanförskap påbörjas redan i 
förskoleåldern. 
  
Vi behöver även fokusera på behovet av mötesplatser, där 
biblioteken har en viktig funktion för alla. Vi behöver fler offentliga 
mötesplatser där äldre och yngre kan samsas. Många bor trångbott. 
Medborgarkontor, bibliotek och lokaler för föreningsliv, kultur och 
idrott är viktiga. Vi behöver berikande människor och inte 
människor som tjusas av våldsspiraler och kriminalitet. Biblioteken 
har en samhällsviktig förebyggande roll som är ”Mer relevant än 
någonsin.” 
  

Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och 
vänsterpartiets gemensamma särskilda uttalande. 
  

Särskilt uttalande 
Tobias Karlsson (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Sverigedemokraterna ser positivt på att det presenteras en plan för 
bibliotekens framtid i Stockholms stad. Den centrala 
utgångspunkten för alla bibliotek har varit och bör vara att vara en 
plats för förkovring och kunskapsspridning. I tider av förändrade 
konsumtions- och levnadsmönster är det av stor vikt att föra 
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diskussioner om hur vi kan bevara och värna centrala institutioners 
roll i framtiden. Bibliotekens roll att bevara viktig litteratur och 
blivit än mer viktigt då alltmer digitaliseras. 
  
Biblioteken har en central roll att spela i att skapa mötesplatser och 
erbjuda kunskap för de som annars kanske inte har tillgång till det. 
Inte minst är det en avgörande resurs för de i behov av tekniskt 
stöd. Stockholms stadsbibliotek är lika gammalt som den svenska 
demokratin och Sveriges bibliotekstraditioner är en del av den 
svenska kulturen. I och med de samhällsutmaningar som den förda 
politiken har skapat så ser vi att bibliotekens roll blir allt viktigare 
att sprida kunskap om svensk kultur och historia till nya 
generationer. 
  
Vidare ställer vi oss skeptiska till förslaget om ”förtroendeöppet”, 
ett koncept som syftar till att hålla biblioteken öppna utan 
närvarande personal, då stadens bibliotek har haft problem med 
ungdomsgäng som bidragit till en otrygg och ogästvänlig miljö för 
övriga besökare. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/562-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Mer relevant 
än någonsin. Biblioteksplan för Stockholms stad 2022-2025 

 EÅV 2021/562-1.1 Framställan - Mer relevant än någonsin. 
Biblioteksplan för Stockholms stad 2022-2025 

 EÅV 2021/562-1.2 Tjänsteutlåtande - Mer relevant än 
någonsin. Biblioteksplan för Stockholms stad 2022-2025 

 EÅV 2021/562-1.3 Bilaga 1 - Mer relevant än någonsin - 
Biblioteksplan 2022-2025 
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§ 17 
Remiss av Betänkandet VAB för vårdåtgärder i skolan 
(SOU 2021:41)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/991 
EÅV 2021/717 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remiss av betänkandet VAB för 
vårdåtgärder i skolan. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat utredningsbetänkandet, VAB för 
vårdåtgärder i skolan (SOU 2021:41), på remiss till 
stadsdelsnämnden. Svar ska inkomma senast 2021-09-28. 
 
Utredningen föreslår att en förälder, till barn med sjukdom eller 
funktionsnedsättning, ska ha rätt till tillfällig föräldrapenning, för att 
medverka i introduktion av barnetes behov av hjälp med vård- eller 
behandlingsåtgärder i förskola, skola, fritidshem och andra 
pedagogiska verksamheter. Barnets behov av hjälp med 
vårdåtgärder ska vara avgörande för rätten till ersättning och inte 
sjukdomen eller funktionsnedsättningen i sig. Vid införandet av en 
ersättningsgrund följer även en ledighetsrätt enligt 
föräldrahetslagen. 
 
Utredningen bedömer att förslaget skapar en ökad trygghet för 
barnet, när en förälder kan vara med och introducera hjälpbehovet. 
Det ökar möjligheten för barnet att kunna tillgodogöra sig 
undervisning och skolgång med en god hälsa. För föräldrar innebär 
förslaget kompensation för inkomstbortfall och en ledighetsrätt. 
Förslaget bedöms gynna jämställdheten mellan kvinnor och män 
eftersom obetalt omsorgsarbete, som oftare utförs av kvinnor, i 
högre grad kompenseras. 
 
Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget i utredningen. Genom 
en god introduktion av barnets behov kan en ökad trygghet skapas 
för barnet, vårdnadshavaren och för den personal som ska hjälpa 
barnet. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/717-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Betänkandet 
VAB för vårdåtgärder i skolan (SOU 2021.41) 

 EÅV 2021/717-1 Remissbrev - Betänkandet VAB för 
vårdåtgärder i skolan 
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 EÅV 2021/717-1.1 Remissunderlag - Remissmissiv av 
Betänkandet VAB för vårdåtgärder i skolan  

 EÅV 2021/717-1.2 Remissunderlag - Betänkandet VAB för 
vårdåtgärder i skolan (SOU 2021:41) 

 

Sida 38 (49)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 18 
Remiss av Revidering av 
förfrågningsunderlag/kontraktsvillkor för upphandling av 
privata utförare till stadens valfrihetssystem för 
hemtjänst  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/877 
EÅV 2021/563 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart 

 

Sammanfattning av ärendet  
Den 23 juni 2021 inkom en remiss till förvaltningen från 
kommunstyrelsen, som ska besvaras senast den 12 oktober 2021. 
Förvaltningen ombeds att yttra sig kring reviderat 
förfrågningsunderlag/kontraktsvillkor för upphandling av privata 
hemtjänstutförare som äldrenämnden tagit fram. 
 
Förvaltningen samtycker i huvudsak till förslagen på revideringar i 
förfrågningsunderlaget/kontraktsvillkoren. Det är bra att kravet på 
personalens kompetens setts över och höjts i punkten 1.3.23 
Personal. Gällande punkten 1.4.3 Krav på fordon borde 
kravställningen anpassas efter regeringens senast beslutade 
definition av miljöbil. Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/563-3 Tjänsteutlåtande - Remiss av Revidering 
av förfrågningsunderlag/kontraktsvillkor för upphandling av 
privata utförare till stadens valfrihetssystem hemtjänst 

 EÅV 2021/563-2.3 Remissunderlag - Tjänsteutlåtande - 
Revidering av förfrågningsunderlag/kontraktsvillkor för 
upphandling av privata utförare till stadens valfrihetssystem 
för hemtjänst 

 EÅV 2021/563-2.2 Remissunderlag - Bilaga 
förfrågningsunderlag upphandlingsdokument hemtjänst 
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§ 19 
Remiss av Revisionsrapport Idéburet offentligt 
partnerskap  
Svar på remiss från Stadsrevisionen, dnr RVK 2020/9 
EÅV 2021/38 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsrevisionen har granskat stadens styrning och uppföljning av 
idéburet offentligt partnerskap. Revisionen anger flera risker med 
sådant samarbete. För de granskade stadsdelsnämnderna ger 
revisionen rekommendationer om att upprätta en skriftlig 
processbeskrivning, tydliggöra grundprinciperna i 
överenskommelserna och säkerställa att aktiviteter och åtaganden 
som planeras inom partnerskapet är väsentliga för lösningen av 
samhällsutmaningen och möjliga att följa upp. 
 
Förvaltningen instämmer i de slutsatser som revisionen kommit 
fram till och kommer att beakta revisionens rekommendationer i det 
fortsatta arbetet inom ramen för idéburet offentligt partnerskap. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/38-4 Tjänsteutlåtande - Remiss av 
Revisionsrapport Idéburet offentligt partnerskap 

 EÅV 2021/38-3 Remissunderlag - Revisionsrapport - 
Idéburet offentligt partnerskap - samverkan för att lösa 
samhällsutmaningar (2/2) 

 

Sida 40 (49)



Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 20 
Remiss av Ansökan om serveringstillstånd, Peony 
Fangsson  
EÅV 2021/702 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan 

om serveringstillstånd för restaurang Peony (enskilda 
företaget Fanguly), Skulptörvägen 6, 121 43 Johanneshov, 
måndag till söndag mellan kl. 11:00 – 22:00 för allmänheten 
i restaurangen. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan 
om serveringstillstånd för restaurang Peony (enskilda 
företaget Fanguly), Skulptörvägen 6, 121 43 Johanneshov, 
måndag till söndag mellan kl. 11:00 – 22.00 för allmänheten 
i uteserveringen. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 
yttrandet till Socialförvaltningens tillståndsenhet. 

4. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet bereder ansökningar från 
Stockholms stads restauranger om serveringstillstånd för 
spritdrycker, vin, öl och andra jästa alkoholhaltiga drycker. 
Socialförvaltningens tillståndsenhet skickar ansökan på remiss till 
stadsdelsnämnderna. 
  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått ansökan om 
serveringstillstånd på remiss. Remissen inkom den 13 augusti 2021. 
Genom att skicka ansökningar om serveringstillstånd på remiss till 
stadsdelsnämnderna ges en möjlighet att yttra sig om nyetablering 
av serveringsställen och sena serveringstider. 
  
Förvaltningen förslår att nämnden tillstyrker ansökan om 
serveringstillstånd för restaurang Peony (enskilda företaget 
Fanguly), Skulptörvägen 6, 121 43 Johanneshov, måndag till 
söndag mellan kl. 11:00 – 22:00 för allmänheten i restaurangen 
samt måndag till söndag mellan kl. 11:00 – 22.00 för allmänheten i 
uteserveringen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/702-6 Tjänsteutlåtande - Remiss av Ansökan om 
serveringstillstånd Peony Fangsson 

 EÅV 2021/702-4.1 SV: Serveringstillstånd (2/2) 
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§ 21 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerade om följande: 
  
Aktuellt om Covid 19 
Stadsledningskontoret har uppmanat samtliga förvaltningar och 
bolag att förbereda för en successiv återgång för de medarbetare 
som arbetat hemifrån, med start fredag 1 oktober. 
  
Rekommendationerna är att fortsätt hålla många möten digitalt och 
prioritera de möten som tjänar på att hållas fysiskt. 
  
Andelen/antalet smittade i Covid-19 är lågt vid stadsdelens boenden 
och hemtjänst. 
  
Stadsdelsnämndens sammanträden 
Från och med oktober så har alla förtroendevalda möjlighet att 
närvara på plats vid Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
sammanträden. Nämndinformationen sker dock fortsättningsvis 
digitalt. 
  
Nämndsammanträdena hålls även fortsättningsvis stängt för 
allmänheten men sänds digitalt och möjligheten finns att skicka in 
frågor. 
  
Upphandling parkskötsel 
En ny upphandling av parkskötsel är på gång. Ett nämndärende 
kommer i oktober och ny leverantör bör vara klar innan sommaren 
2022. 
  
  
Nämnden tackade för informationen. 
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2021-09-23 

§ 22 
Nämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd noterar att inga skrivelser 
inkommit. 
 

Inkomna skrivelser och frågor: 
Inga skrivelser inlämnades vid stadsdelsnämndens sammanträde 
den 23 september 2021. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 23 
Anmälningsärenden  
EÅV 2021/2 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger 
anmälningsärendena till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m., dnr EÅV 
2021/2 
B. Delegationsbeslut 
C. Protokoll från pensionärsrådet 2021-09-20 
D. Protokoll från funktionshinderrådet möte 2021-09-17 
E. Protokoll från förvaltningsgruppen 2021-09-14 
F. Balanslista över nämndens uppdrag till förvaltningen  
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 24 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2021/729 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/729-1 24. Överflyttning av vårdnaden till särskild 
förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 a § föräldrabalken 
(FB) 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 25 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2021/729 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/729-2 25. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken (FB) 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 26 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2021/729 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/729-3 26. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken (FB) 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 27 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2021/729 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2021/729-4 27. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken (FB) 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 11/2021 
 

2021-09-23 

§ 28 
Anmälan av sociala delegationens protokoll  

Beslut  
Protokollen läggs till handlingarna. 
 

Ärendet 
Anmälan av sociala delegationens protokoll från den 16 september. 
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